
اقتصادی

سهم ناچیز بخش خصوصی
 از توافق های اقتصادی پسابرجام

معاون مسکن روستایی بنیاد مسکن:

2/8 میلیون مسکن روستایی 
غیرمقاوم در کشور داریم

 وزیر اقتصاد: بدهکاری دولت به بانک ها
یکی از مشکلات نظام بانکی است

رویترز اعلام کرد: از 110 تفاهم نامه ای که در پســابرجام بین ایران و 
دیگر کشورها امضا شده فقط 20 مورد سهم بخش خصوصی است.

به گزارش خبرگزاری تســنیم به نقل از رویترز، بررسی ها نشان می دهد که 
از زمان لغو تحریم ها عمده قراردادهای تجاری منعقد شده با طرف های خارجی، 

توسط شرکت های تحت مالکیت یا تحت کنترل دولت ایران بوده است.
از حــدود 110 تفاهمنامه ای که بــه ارزش حداقل 80 میلیارد دلار به امضا 
رسیده، 90 قرارداد مربوط به شرکت های تحت مالکیت یا تحت کنترل نهادهای 

دولتی ایران است.
دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب آمریکا که امروز به طور رسمی قدرت را 
در کاخ سفید در اختیار می گیرد، تهدید کرده که توافق را پاره خواهد کرد. توافق 
هسته ای احتمالاً یکی از موضوعات اصلی مورد بحث در انتخابات ماه می ریاست 

جمهوری ایران خواهد بود.
ریچارد نفیو، مذاکره کننده سابق آمریکایی در موضوع هسته ای و استاد دانشگاه 
کلمبیا در این باره گفت: »رهبران ایران احتمالاً به این نتیجه رسیده اند که انعقاد 
قراردادهای مرتبط با نهادهای دولتی پس از تحریم ها، از توافق محافظت می کند.«
بسیاری از قراردادهای منعقد شده موافقتنامه های اولیه هستند که ارزش مالی 
آنها منتشر نشده است. این قراردادها در زمینه های انرژی، زیرساخت ها، داروسازی 
و دیگر بخش های کلیدی اقتصادی است. شرکت های کره ای، ایتالیایی، فرانسوی، 

آلمانی و روسی بخش عمده این قراردادها را با ایران امضا کرده اند.
بخش عمده اقتصاد ایران دولتی است، بنابراین، شرکت های تحت کنترل دولت 
همواره بیشترین سود را از لغو تحریم ها می برند. مقامات ایرانی برآورد می کنند که 

بخش خصوصی تنها 20 درصد از اقتصاد ایران را در اختیار دارد.
براســاس بررسی ها، پس از لغو تحریم ها تنها 17 قرارداد توسط شرکت های 
بخش خصوصی منعقد شده است. از جمله این قراردادها می توان به یک قرارداد 
مدیریت هتل بین شــرکت فرانســوی آکور هتلز و گروه مالی گردشگری ایران 
اشــاره کرد. مدیر اصلی این شــرکت برادر اسحاق جهانگیری، معاون اول رئیس 

جمهور ایران است.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

30 درصد احکام برنامه ششم
 اضافه است

رئیس اتحادیه مشاوران املاک:

ریسک خرید مسکن در ایران بالاست

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس با اشاره به اینکه در لایحه 
ارسالی دولت انســجام خاصی وجود نداشت، اعلام کرد که 30 درصد 

احکام برنامه ششم اضافه است.
محمد حســینی در گفت وگو با فارس، در پاسخ به این سؤال که بسیاری از 
کارشناسان معتقدند که مجلس در بحث تصویب برنامه ششم توسعه توجه چندانی 
به سیاســت های اقتصاد مقاومتی نداشته و سطح اتکای بودجه به نفت همچنان 
باقی اســت، اظهار داشت: به عنوان یک کارشناس و نه به عنوان نماینده مجلس 
معتقدم در لایحه دولت انسجام و هارمونی خاص وجود نداشت و به همین دلیل 
برخی بخش ها آرمانی و در رابطه با دیگر موارد هیچ اقدام خاصی دیده نمی شد.

وی با بیان اینکه توجه به صنعت نفت باید در زیرساخت ها پیگیری شود، تصریح 
کرد: از طرفی دنبال افزایش درآمد نفت برای پوشش طرح های عمرانی و تکمیل 
زیرساخت های کشور هستیم و از طرفی مواد قابل اتکایی برای سرمایه گذاری در 

این صنعت وجود ندارد.
این نماینده مجلس با اشاره به اینکه در احکام صنعت نفت از سرمایه گذاری 
در زیرساخت ها مغفول مانده بود، عنوان کرد: در عین حال برای بخش کشاورزی 
که رشــد آن بدون محاســبه از 5 به 8 درصد افزایش یافته است، احکام زیادی 

دیده می شود.
حســینی با اشاره به اینکه 30 درصد احکام برنامه ششم اضافه است، گفت: 
آنچه مد نظر سیاســت های اقتصاد مقاومتی بوده، کاهش استفاده از منابع نفت 
برای اعتبارات جاری و هزینه ای است، اکنون در برنامه ششم در جداول از 111 
هزار میلیارد تومان لایحه بودجه ســال 96 تا پایان برنامه این رقم به 200 هزار 
میلیارد تومان خواهد رسید و تفکیک استفاده از منابع نفتی در بخش هزینه ای و 
تملک دارایی های سرمایه ای )طرح عمرانی( پیش بینی شده است. بنابراین درآمد 

نفت به تنهایی بد نیست، بلکه نباید از آن در هزینه های جاری استفاده شود.
وی ادامه داد: در برنامه ششــم سعی شده بندهای اقتصاد مقاومتی راجع به 
کاهش ســطح اتکای بودجه به نفت رعایت شــود، اما در عین حال برای مقایسه 
کردن این سیاست ها و عینیت بخشیدن به آن در برنامه باید مقابل یکدیگر گذاشت 

و راجع به بندهای آن بررسی صورت گیرد.

یک فعال حمل و نقل بین المللی اعلام کرد

کاهش 35 درصدی حجم ترانزیت
 در سال جاری

کارشناس بازار کار:

دولت از مسئولیت خود در قبال کارگران 
شانه خالی می کند

دبیر کانون سراســری انجمن شرکت های حمل و نقل بین المللی از 
کاهش 35 درصدی حجم ترانزیت کالا در سال جاری خبر داد.

غلامحســین امیری در گفت وگو با خبرگزاری مهــر، گفت: با پیگیری های 
صورت گرفته برای اصلاح قانون امور گمرکی، اصلاح قانون مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز، اعمــال تغییرات در قانون مالیات بر ارزش افزوده و همچنین افزایش زمان 
فعالیت مرزها به 24 ساعت، شاهد افزایش حجم ترانزیت گمرکی و بهبود تعامل 

با کشورهای همسایه خواهیم بود.
وی ادامه داد: حجم ترانزیت کالا از ســال 73 تا 92 سیر صعودی داشت؛ اما 
پس از آن، روندی نزولی را طی کرد که مهمترین دلیل کاهش حجم ترانزیت هم، 

اعمال قوانین و تشریفات گمرکی سختگیرانه از سوی کشورهای همسایه است.
دبیر کانون سراسری انجمن شرکت های حمل و نقل بین المللی اظهار داشت: 
علاوه بر سختگیری کشورهای همسایه در زمینه ترانزیت کالا از ایران، ارگان های 
دولتی مستقر در مرزها هم، همکاری مناسبی با اعضای انجمن شرکت های حمل 

و نقل بین المللی ندارند.
به گفته امیری بیشترین موانع و محدودیت ها برای ترانزیت کالا از سوی دو 
کشور ترکیه و ترکمنستان انجام می شود. وی با اشاره به حجم بالای ترانزیت کالا 
به آسیای میانه )قرقیزستان، قزاقستان و تاجیکستان( از طریق ترکمنستان، اضافه 
کرد: سختگیری های گمرک ترکمنستان در مرز مشترک با ایران، ضرر مالی بسیاری 
برای ترانزیت کنندگان به همراه داشته است؛ زیرا ترانزیت کننده باید روزانه 250 
هزار تومان بابت حمل بار به صاحب کامیون بدهد؛ این در حالی است که اگر بار 
به جای محفظه باری کامیون، در کانتینر باشد، باید دو هزینه )کامیون و کانتینر( 
پرداخت کند. ساعت کاری در تمام مرزهای جاده ای ایران هم محدود است؛ اما از 
وزارت راه و شهرسازی درخواست کرده ایم که زمان فعالیت مرزها 24 ساعته شود.

دبیر کانون سراســری انجمن شرکت های حمل و نقل بین المللی با اشاره به 
فعالیت تمام وقت گمرک در سایر کشورها، افزود: در کشورهای اروپایی، کامیون ها 
توقف چندانی در مرز ندارند؛ زیرا گمرک در این کشورها تمام وقت فعالیت می کند. 
در کشورهای همسایه ایران هم، فعالیت گمرکی 24 ساعته است؛ اما همین کشورها 
در مرز مشترک با ایران، ساعت زمانی محدودی دارند که حل این مشکل باید، با 
هماهنگی وزارت راه و شهرسازی ایران با مسئولان دولتی این کشورها انجام شود 

تا شاهد افزایش حجم ترانزیت جاده ای باشیم.

کارشناس بازار کار گفت: طرح موضوعاتی همچون تعیین مزد منطقه ای 
یا اصلاحیه قانون کار بدون جلب شرکای اجتماعی، شانه خالی کردن از 

وظایف و مسئولیت های دولتی در قبال کارگران است.
فرامرز توفیقی در گفت وگو با خبرگزاری فارس، با بیان اینکه طرح تعیین مزد 
بر اساس منطقه یا صنعت به صنعت زیرساخت های لازم در کشور را ندارد، اظهار 
داشــت: وقت اصلی نشست های ســه گروه کارگری، کارفرمایی با دولت با طرح 
موضوعات حاشیه ای تلف می شود و موضوع اصلی همواره در حاشیه مانده است.

وی افزود: زمزمه اصلاح قانون کار یا تعیین مزد منطقه ای نوعی شــانه خالی 
کردن دولت از وظایف اصلی در قبال جبران قدرت خرید کارگران اســت و سایر 
کارفرماها  نیز از این امر تبعیت می کنند، اما در نهایت کارگران بیشترین آسیب 

را در این بازی های ایجاد شده می بینند.
این کارشــناس بازار کار با تأکید بر اینکه مسببین رکود سرکوب مزدی و به 
دنبال آن کاهش قدرت خرید جامعه کارگری را نمی پذیرند، تصریح کرد: به پایان 
رســیدن ذخایر خانواده ها که نشان دهنده کاهش قدرت خرید آنان است، باید از 
طریق ترمیم دستمزد و قبول مسئولیت ها از سوی دولت کنترل شود، نه آنکه با طرح 
مزد منطقه ای قبل از فراهم کردن زیرساخت های لازم مسائل حاشیه ای مطرح شود.
توفیقی گفت: این نوع موضوعات موجب سوءاستفاده از نیروهای کار در کشور 
خواهد شد و بدون سرمایه گذاری بقای صنعت در مناطق محروم امکانپذیر نخواهد 
بود. وی در واکنش به وعده وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیرامون بازپس گیری 
لایحه اصلاحیه قانون کار اظهار داشــت: تا زمان رونمایی از نامه وزیر، همچنان 
درباره امکان بازپس گیری لایحه همانند حق مســکن، کارگری تردید داریم و از 
طرفی عمل به تعهدات بین المللی از جمله مقابله نامه های سازمان بین المللی کار 
و برنامه پنجم توسعه کشور نیاز به نامه نگاری یا جلسات متعدد ندارد. به عبارت 

دیگر نباید نسبت به حق طبیعی کارگران چانه زنی شود.
این فعال کارگری در عین حال گفت: تشکیل کمیته اولویت بندی در اقدامات 
پیش روی شورای مشورت ســه جانبه ملی در صورت اجرا نوید روزهای خوب را 
می دهد. وی با اشاره به اینکه به روز رسانی قانون کار با ساز و کار مناسب امکان 
افزایش ســطح امنیت شــغلی کارگران را فراهم می کند، گفت: افزایش ســطح 
دســتمزدها متناسب با سطح معیشــتی و افزایش امکان برای جذب نیروی کار 

راهکار مناسبی برای برون رفت از شرایط فعلی است.

املاک و ســامانه آلونک با تأکید بر اینکه باید اقداماتی صورت بگیرد و نهادها و 
دستگاه های مرتبط با معاملات مسکن و مشاوران املاک لینک شوند اظهار کرد: 
اگر دستگاه های مرتبط با معاملات مسکن لینک شوند مشاوران املاک می توانند 
اطلاعات درستی به خریداران و فروشندگان مسکن ارائه کنند. این اقدام می تواند 

موجب بالا رفتن ضریب امنیتی معاملات مسکن شود.
وی با اشــاره به اینکه باید در کشــور اقدامات به گونه ای صورت گیرد که با 
ریســک کمتری به خرید و فروش مسکن اقدام کنیم، تأکید کرد: اگر بنده قبلًا 
اعلام کرده ام که ریســک خرید مســکن در کشور بالاست برای این است که در 
معاملات مسکن آن اطلاعات و تسلط در حوزه معاملات مسکن در میان مشاوران 
املاک وجود ندارد چنانچه مشاوران املاک به اطلاعات دسترسی ندارند تا اطلاعات 

درستی به متقاضیان خرید و فروش مسکن ارائه کنند.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک افزود: برخی مشاوران املاک به خاطر نبودن 
و نداشــتن اطلاعات حتی تا مرحله پلمپ دفتر خود نیز رسیده اند، بنابراین باید 
مشــاوران املاک در سراسر کشور به منابع و اطلاعات دسترسی داشته باشند تا 
مردم در هنگام خرید و فروش مســکن با یک آرامش خاطر به مشــاوران املاک 
مراجعه کنند.عقبایی خاطرنشــان کرد: مشــاوران املاک در حال حاضر تنها با 
سازمان ثبت لینک هستند بنابراین هرچند این لینک بودن برای اتحادیه مشاوران 
املاک و اعضای خود هزینه دارد اما این آرامش را به مشــاوران املاک می دهد 
که متقاضیان خرید و فروش مســکن شناسنامه جعلی، کارت ملی جعلی و کد 
پستی جعلی ارائه نکرده اند. وی ادامه داد: اما متأسفانه سایر نهادها و دستگاه های 
مرتبط با بخش معاملات مسکن مثل اداره شهرداری ها با مشاوران املاک لینک 
نیستند و مشاوران املاک نمی توانند اطلاعات دقیقی از بدهی مالیاتی و یا طرح 

تفصیلی مناطق مسکونی به متقاضیان ارائه کنند.
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک ادامه داد: پس اگر دسترسی ها به اطلاعات 
لازم در اختیار مشاوران املاک قرار بگیرد ضریب امنیتی خرید و فروش معاملات 
مسکن افزایش خواهد یافت. اما متأسفانه قدرت هایی هستند که مخالف شفافیت 
در معاملات مسکن هستند و این عدم شفافیت در معاملات مسکن باعث می شود 
که می بینیم بدهکاران بزرگ بانکی و نارضایتی در حوزه های معاملاتی رخ می دهد.

عقبایی تصریح کرد: راهکارها و روش هایی باید ایجاد شــودتا خرید و فروش 
مسکن با روش های جدید، اپلیکیشن های جدید و وب سایت های معتبر مثل آلونک 

افزایش یابد. پس نمی توانیم با توسعه فناوری مقابله کنیم.
وی افزود: شــاید برخی از مشاوران املاک با ورود فناوری تا حدودی مقابله 
کنند، بنابراین باید اپلیکیشن های راحت و ایجاد فرهنگ در میان مردم و مشاوران 

املاک همراه با نظارت وبسایت های خرید و فروش املاک را افزایش دهیم.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک ادامه داد: هر وبسایت و یا هر مجموعه ای که 
در حوزه مجازی خدمات ارائه می کنند باید قانونمند باشند و نظارت بر روی آنها 
وجود داشته باشد و اگر این وبسایت ها سیاست حد واسطه گری را نداشته باشند 
ما از آنها حمایت می کنیم اما اگر این وبسایت ها این سه شاخصه را نداشته باشند 
هر وبســایتی که باشد ما آن را خراب می کنیم. عقبایی درخصوص وضعیت بازار 

مسکن گفت: امیدواریم که بهار بازار مسکن تابستان سال 96 باشد.

معاون بازســازی و مسکن روســتایی بنیاد مسکن، گفت: در حال 
حاضر 2 ملیون و 800 هزار مسکن روستایی غیرمقاوم و 600 هزار واحد 

کسری داریم.
به گزارش خبرگزاری فارس، عزیزاله مهدیان در دومین دوره مســابقه عکس 
خانه روستایی با اشاره به اینکه باید سیمای روستاها کمتر به هم ریخته شود، اظهار 
کرد: باید کمتر سیمای روستاها را بر هم بریزیم اما یک بخش هایی از روستاهای 

کشور وجود دارند که زورمان به آنها نمی رسد.
وی افزود: مردم خودشان نقشه و مشخصات را که اتفاقاً درست طراحی شده 
اســت در اجرا تغییر می دهند و به عنوان مثال در نمای ساختمان ها از سرامیک 

استفاده می کنند که این خود یک معضل بزرگ در روستاها است.
وی ادامه داد: کسانی که می توانند به داد سیمای روستاها برسند می توانند با 
زبان هنر و حتی با عکاسی این کار را انجام دهند. چرا که هنر می تواند در عمق 

وجود مردم تأثیر بگذارد.
به گفته وی اینکه اولین دوره مســابقه عکس خانه روستایی که در سال 89 
برگزار شد از معماران درخواست کردیم که یک مقدار ما را کمک کنند تا ارزش های 

معماری روستایی را نشان دهند.
مهدیان افزود: از عکاسان برای نشان دادن هنر مسکن های روستایی نباید صرفاً 
به سمت عکاسی از خانه های قدیمی برویم بلکه می توانند با عکاسی از خانه های 

جدید، ضعف ها را نیز نشان دهند.
معاون بازسازی و مسکن روستایی بنیاد مسکن در خصوص تعداد واحدهای 
مسکونی روستایی در کشور که غیر مقاوم هستند، گفت: در حال حاضر پنج میلیون 
و 200 هزار واحد مســکن روســتایی در کشور داریم که از این تعداد دو میلیون 
و 800 هزار واحد مســکونی غیر مقاوم هستند که باید تا پایان سال 1405، سه 

میلیون واحد مسکونی نوسازی شود.
وی تأکیــد کرد: در حال حاضر علیرغم وجود پنج میلیون و 200 هزار واحد 
مسکونی روســتایی پنج میلیون و 800 هزار خانوار در کشور داریم که این آمار 

نشان می دهد 600 هزار واحد مسکونی کسری داریم.
وی با اشــاره به اینکه باید سه میلیون و 400 هزار واحد مسکونی روستایی 
ســاخته و نوسازی شــود تا این کمبودها جبران شود، گفت: 28 درصد جمعیت 
کشــور، روستایی هستند اما باید اذعان داشت که تعدادی از واحدهای مسکونی 
روستایی در حال حاضر خالی از سکنه هستند که البته تعدادی از اینها به دلیل 
فصلی بودن خالی و تعدادی نیز به دلیل خشکسالی ها و ترک صاحبان آنها خالی 

از سکنه هستند.

صفحه 4
 شنبه 2 بهمن ۱۳۹۵ 
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وزیر امور اقتصادی گفت: 
بانک ها،  به  دولت  بدهکاری 
و  آنها  غیرجــاری  مطالبات 
از مشــکلات  بنــگاه داری 

بانک هاست.
به گزارش ایسنا، علی طیب نیا، 
در نشســتی با نمایندگان استان 
اصفهــان در مجلــس شــورای 
اســلامی که با حضور اســتاندار 
اصفهان برگزار شــد، اظهار کرد: 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
به دلیل تعامل بیشتر با مردم از 
مشــکلات و مطالبات آنان آگاه 

هستند و طبیعی است که با شور 
و هیجان درخواست های خود را 
اعلام می کنند و وظیفه همه است 

که همین مسیر را دنبال کنیم.
وی با ذکر این نکته که بیان 
مشکلات باید مقدمه ای برای پیدا 
کردن راه حل باشــد، گفت: باید 
مشکلات ریشــه یابی شوند و به 
دنبال برنامه برای رفع آنها باشیم.
اقتصادی و دارایی  امور  وزیر 
با اشــاره به اینکه در حال حاضر 
دولــت با مشــکلات پیچیده ای 
مواجه اســت، ادامه داد: انتقاد به 

حل مشکلات کمک نمی کند.
اینکه برخی  با بیان  طیب نیا 
به عملکــرد بانک ها انتقاد دارند، 
تصریح کرد: مشکلات بانک ها به 
مــواردی از قبیل اینکه برخی از 
آنها به بنگاه داری روی آورده اند، 
همچنیــن بدهــکاری دولت به 
بانک ها، مطالبات بانک ها از مردم 
و همچنیــن مطالبات غیرجاری 

بانک ها بازمی گردد.
وی بــا اشــاره بــه اینکه در 
خصوص مالیات مشکلات زیادی 
وجود دارد، اضافه کرد: طرح جامع 

مالیاتی برای رفع این مشــکلات 
پیشنهاد شده است که می تواند 

به حل مشکلات کمک کند.
استاندار اصفهان در پاسخ به 
سوال برخی از نمایندگان مجلس 
گفت: موسســه ثامن الحجج)ع( 
بالغ بر 85 هزار ســهام دار داشته 
اســت که از این تعداد 78 هزار 
نفر پول خود را دریافت کرده اند 
و 78 میلیــارد تومــان بــه آنها 
پرداخت شده است. مابقی مربوط 
به ســهامداران بزرگ اســت که 
رقم های بالایی را در این موسسه 

پس انداز کرده بودند.
رسول زرگرپور با بیان اینکه 
عنوان پروژه  های تخت جمشیدی 
اولین بار توسط استاندار اصفهان 
برای برخی از پروژه های اســتان 
مطرح شد، گفت:  خوشبختانه در 
دولت تدبیر و امید این پروژه ها که 
سالیان سال با رکود مواجه بودند 

و به بهره برداری رسیدند.
وی تصریح کرد: مترو، مصلی 
و ورزشگاه نقش جهان، هم اکنون 
مــورد بهره برداری قــرار گرفته 
اســت و در این مدت پنج هزار 

پروژه عمرانی نیز با اعتبار بالغ بر 
5 هــزار میلیــارد تومــان بــه 
بهره برداری رسیده که 89 درصد 
آنها با مشارکت بخش خصوصی 

انجام شده است.
اســتاندار اصفهان با اشــاره 
به پیگیری های مســتمر خود با 
وزرای مربوطه در خصوص مشکل 
پیگیری های  با  گفت:  پلی اکریل 
صورت گرفته مشــکل این واحد 
تولیدی در هیئت دولت به مدت 
40 دقیقــه مورد بررســی قرار 

گرفت.

با گذشت یک سال ازاجرای 
توافــق هســته ای، رویترز 
گزارش داد که ایران همچنان 
برای دستیابی به منابع مالی 
و همکاری با بانک های بزرگ 

غربی با مشکل مواجه است.
نقل  فارس بــه  به گــزارش 
از رویترز، منابع آگاه گفتند: رویال 
بانک اســکاتلند تلاش می کند از 
فعالیت تجاری پرریسک خودداری 
کند، به همیــن علت تلاش های 
دولت انگلیس به عنوان سهامدار 
عمده این بانک برای اســتفاده از 
برای تسهیل مبادلات  بانک  این 

تجاری با ایران را نپذیرفته است.
علی رغم  رویترز،  نوشــته  به 
برداشــته شدن تحریم های ایران 
که شــامل محدودیت های بانکی 
نیز می شود، ایران همچنان برای 
دســتیابی به منابع مالی غربی و 
همکاری با بانک های بزرگ غربی 
با مشکل مواجه است و این موارد 
موانعی بر سر راه مبادلات تجاری و 
سرمایه گذاری در این کشور است.
یک مقام ارشــد بانکی ایران 
گفت تهران نشست های متعددی 
در ماه های اخیر با مقامات دولت 

انگلیس داشته است.

وی افــزود: »مــا از مقامات 
انگلیس درخواســت کرده ایم تا 
برای غلبه بــر این موضوع به ما 
کمک کنند. دولت انگلیس به ما 
قول داده است که تلاش کند تا 
بانک های انگلیسی نظیر لویدز و 
رویال بانک اســکاتلند را متقاعد 
کنــد... اما هنــوز در این زمینه 

اتفاقی نیفتاده است«.
یــک مقــام آگاه در دولــت 
انگلیــس گفــت وزارت دارایی 
پیچیدگی های  از  کاملا  انگلیس 
برقــراری کانال های بانکی میان 
انگلیــس و ایران و اینکه بانک ها 

عواملی نظیر پابرجایی تحریم های 
آمریکا، فساد و پولشویی را درنظر 

می گیرند، آگاهی دارد.
دولــت انگلیــس 71 درصد 
ســهام رویال بانک اسکاتلند و 6 
درصد ســهام بانک لویدز را در 

اختیار دارد.
یک منبع غربی که از مذاکرات 
آگاهی دارد، گفت: »دولت انگلیس 
تصمیمات دارای ریسک نمی گیرد. 
آنها فقط سهامدار هستند... تعیین 
ریســک کردن بانک، جزو نقش 

سهامداران نیست.«
مدیر ارشــد اجرایــی رویال 

بانک اســکاتلند نیــز گفت، این 
بانک »واقعا تمایلی به فعالیت در 
غرب آسیا ندارد« و بر فعالیت در 
انگلیس و ایرلند برای سود حدود 
90 درصدی آن تمرکز کرده است.
گفت:  لویدز  بانک  سخنگوی 
این بانک یک بانک خرد و تجاری 
انگلیسی است و »فکر می کند که 
ایران همچنان یک کشور پرریسک 

برای انجام تجارت است.«
به نوشــته این گــزارش، از 
آنجایی کــه انگلیس تلاش می 
کند، تا پس از رای ماه ژوئن مردم 
این کشور برای ترک اتحادیه اروپا، 

روابط تجاری جدیدی پایه ریزی 
کند، مقامات انگلیسی در ماه های 
اخیر تــلاش کرده اند تــا روابط 

تجاری با ایران را تقویت کنند.
این منابع آگاه افزودند، وزیر 
دارایی انگلیس تلاش کرده است 
تا با اســتفاده از نفــوذ دولت در 
رویــال بانک اســکاتلند و بانک 
لویدز که ســهام کمــی از آن را 
در اختیــار دارد، برای کمک به 
ســرعت بخشــیدن به مبادلات 
مالی با ایران نظیر تسویه خدمات 
برای بانک هــای ایرانی به پوند، 

بهره ببرد.

یک سال پس از برجام

رویترز: تحریم های بانکی هنوز پابرجاست

داد، خرید  گزارش  المانیتور 
هواپیماهــای جدیــد با وجود 
مشکلات در پرداخت های بانکی 

آسان نیست.
به گــزارش تســنیم بــه نقل 
از المانیتــور، به نظر می رســد که 
تلاش های حســن روحانی، رئیس 
جمهــور ایران برای لغو تحریم ها به 
ثمر نشسته است، اما احیای صنعتی 
کــه در طی چند دهه گذشــته به 
شدت آســیب دیده، صرفاً با خرید 
هواپیماهای جدید امکان پذیر نیست.
با انعقاد توافق هســته ای، و لغو 

تحریم ها، خریــد هواپیماهای نو از 
شرکت های غربی و به ویژه ایرباس 
و بوئینگ در دستور کار قرار گرفته 
اســت. برخی معتقدند کــه ایران 
می توانــد بــه یک دوبــی دیگر در 
ترانزیت هوایی جهان تبدیل شــود 
و در این زمینه با امارات و ترکیه به 

رقابت بپردازد.
اما رفته رفته مشخص می شود 
که حتــی خرید هواپیماهای جدید 
آن گونــه که مقامــات هوانوردی و 
سیاستگذاران ایرانی تصور می کردند 
آســان نیســت. تلاش های فراوان 

بــرای یافتن بانکی کــه بتواند پول 
هواپیماهای ســفارش داده شده را 
بپــردازد و عرضه قطعات هواپیما را 
تضمین کند به شکســت انجامیده 
است. در عین حال، بسیاری از قالب 
اجاره به شرط تملیک مورد استفاده 
ایران ایر انتقاد کرده و از آن به عنوان 
نشانه ای از عدم شفافیت دولت ایران 
در زمینه قراردادهای خرید هواپیما 

یاد می کنند.
بحث های  بر  حاکم  خوش بینی 
مربوط به پتانسیل صنعت هوانوردی 
ایران، تحت الشعاع چالش های مالی 

و مدیریتی این صنعت قرار دارد. به 
نوشته رسانه های ایرانی، ایرلاین های 
این کشور بیش از 200 میلیون دلار 
به شرکت فرودگاه   های ایران بدهی 
دارند. شرکت فرودگاه ها  تنها طلبکار 
عمده ایرلاین های ایرانی نیست. این 
ایرلاین هــا 500 میلیون دلار دیگر 
بابت سوخت و ســایر فرآورده های 
خریداری شده به شرکت ملی نفت 

ایران بدهی دارند.
هم شــرکت ملی نفت ایران و 
هم شــرکت فرودگاه ها تلاش هایی 
انجام  را برای گرفتن بدهی هایشان 

داده اند. تلاش های آنها شامل شکایت 
به دادگاه های داخلــی و قطع ارائه 
خدمــات به ایرلاین ها بوده اســت. 
اما ایرلاین ها پولی بــرای پرداخت 
بدهی یا حتی تضمین اجرای برنامه 
زمان بندی شده بازپرداخت بدهی ها 

ندارند.
در عین حال، شبکه فرودگاه های 
ایران نیازمند حــدود چهار میلیارد 
دلار ســرمایه گذاری برای توســعه، 
تعمیرات و نگهداری اســت. این در 
حالی است که درآمد فرودگاه ها در 
بهترین سناریو به 450 میلیون دلار 

خواهد رسید که به هیچ وجه کفاف 
هزینه ها را نمی کند. در حقیقت، به 
گفته مقامات ایرانی، تنها 2 فرودگاه 
از  55 فرودگاه کشور یعنی مهرآباد 
تهران و فرودگاه بین المللی مشهد، 
میــزان درآمدی بیش از هزینه های 

نگهداری و عملیاتی شان دارند.
به نظر می رسد، صنعت هوانوردی 
که قصد دارد ناوگان حمل و نقل خود 
را نوسازی کند، تلاش چندانی برای 
به روز رسانی و ارتقاء استراتژی های 
قیمت گذاری و سیستم های رزرویشن 
)پیش خرید( خود انجام نداده است.

المانیتور:

پرداخت بانکی پول هواپیماهای جدید به مشکل خورد

سخنگوی ستاد مرکزی مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز، با اشــاره به 
 ۹0 غیررســمی حداقل  واردات 
از گوشی های تلفن همراه  درصد 
به کشور، گفت: برآورد قاچاق تلفن 
همراه در سال 13۹۴ به میزان 1/1 

میلیارد دلار بوده است.
قاســم خورشــیدی در گفتگو با 
شــبکه تحلیلگران اقتصاد مقاومتی، 
درباره آمار قاچاق گوشی تلفن همراه 
اظهار داشت: ســرانه مصرف گوشی 
تلفن همراه در کشــور ما بین 12 تا 
16 میلیون دستگاه در سال اعلام شده 
است. اگر ما حداقل این رقم را در نظر 
بگیریم به ازای هر ماه 1 میلیون گوشی 
می شود که براساس آمار در 9 ماهه اول 
امسال حدود 9 میلیون گوشی تلفن 

همراه، مورد نیاز کشور ماست.
وی افزود: از ایــن میزان، حدود 
یک میلیون دســتگاه گوشــی تلفن 
همراه به صورت رسمی از گمرک وارد 
شده است و شماره سریال های آن در 
ســایتی که گمرک اعلام کرده، ثبت 

گردیده است.
خورشیدی تصریح کرد: بنا بر این 
آمار، در 9 ماهه اول امسال حداقل 8 
میلیون دستگاه به صورت قاچاق وارد 
شده اســت که در حالت خوشبینانه 
تنها 10 درصد  به صورت رسمی وارد 
می شود و مابقی به صورت غیررسمی 

وارد کشور می شود.
سخنگوی ستاد مرکزی مبارزه با 
قاچــاق کالا و ارز در خصوص ارزش 
قاچاق گوشــی تلفن همراه گفت: در 

سال 1394 ، 1/1 میلیارد دلار، برآورد 
قاچاق تلفن همراه بوده است.

طرح  جزئیات  درباره  خورشیدی 
مبارزه با قاچاق گوشی همراه توضیح 
داد: از اواخر شــهریور ماه کار پایلوت 
این طرح روی 100 گوشی تلفن همراه 
شروع شــده و آزمایش های مختلف 

مربوط به متغیرهای این پروژه انجام 
شده است. وی در خصوص نحوه اجرای 
پروژه گفت: عملیات اجرایی روش اول 
به صورت منطقــه ای و در جغرافیای 
محدود شــروع می شود، به نحوی که 
از یک شهر شــروع شده و سپس به 
شهرستان و استان های دیگر گسترش 

می یابد و با درگیر شــدن استان های 
اطراف، به مرور کل کشــور را پوشش 

خواهد داد.
خورشیدی در پاســخ به سوالی 
مبنی بر شکست این پروژه در دفعات 
قبلی گفت: این پروژه در مرتبه اول در 
سال 1385، مبتنی بر IMEI )شماره 
ســریال( تلفن همراه اجرا شده است. 
شــماره سریال گوشــی قابلیت کپی 
کــردن را دارد و مجموعه شــبکه ها، 
امکان این را نداشتند که متوجه کپی 
کردن شــماره ســریال گوشی تلفن 
همراه شوند. لذا به شماره سریال هایی 
که کپی هم می شــده است، خدمات 
ارائه می شد. وی افزود: در حال حاضر 
پروژه قبلی آسیب شناسی شده است 
و از تجربیات ســایر کشور های موفق 

در این زمینه نیز استفاده شده است و 
حتی برخی شرکت ها که در کشورهای 
دیگر این پــروژه را انجام داده اند، در 
حال همکاری با وزارت صنعت و معدن 

و وزارت ارتباطات هستند.
کردن  موکول  درباره  خورشیدی 
اجرای این پروژه به سال آینده عنوان 
کرد: صحبتی کــه وزیر ارتباطات در 
این زمینه کرده انــد، مربوط به زمان 
اتمام اجرا و نهایی شدن آن است که 

در تابستان 96 اتفاق می افتد.
وی خاطر نشــان کرد: با توجه به 
اینکه اجرای نهایی طرح شناســه دار 
کردن در ســال آینده اتفاق می افتد، 
نبایــد انتظار تغییــر چندانی در آمار 
قاچاق گوشــی همراه در سال 1395 

داشته باشیم.

ستاد مبارزه با قاچاق کالا خبر داد

قاچاق یک میلیارد دلاری تلفن همراه در یک سال

مدیــرکل رفــاه و تامین 
اجتماعی وزارت رفاه با اشاره 
اینکــه در ماه گذشــته  به 
نداشــتیم  حذفی  هیچگونه 
گفت: پیامک های حذف یارانه 
پردرآمدهــا از 20 روز آینده 
ارسال و پس از آن حذف آغاز 

می شود.
احــد رســتمی در گفت وگو 
بــا خبرگــزاری تســنیم، درباره 
برنامــه وزارت کار بــرای حذف 
یارانــه پردرآمدهــا گفت: مطابق 
تبصــره 14 قانــون بودجه 95، 
وزارت کار بــرای حذف یارانه هر 
خانوار، قبل از حذف باید از طریق 
سامانه پیامکی اطلاع رسانی کند. 

از ابتدای شــهریورماه امســال به 
تدریج اطلاع رسانی به خانوارهایی 
که در شناســایی بانک اطلاعاتی 
جزو خانوارهای حذفی بودند آغاز 

شده است.
وی بیــان کــرد: از ابتــدای 
ســال 94 تاکنــون یارانه نقدی 
چهارمیلیون نفر حذف شده است 
و تا پایان سال این روند به صورت 
تدریجی ادامه دارد. از شهریور ماه 
امسال شــماره همراه سرپرستان 
خانوار شناسایی شده و در 20 روز 
آینده به سرپرســتان خانواری که 
مشمول حذف یارانه باشد پیامک 
اطلاع رسانی ارسال می شود. تعداد 
مشــخصی برای حذف شدگان تا 

پایان سال مشخص نیست.
مدیرکل رفاه و تامین اجتماعی 
وزارت رفاه با بیان اینکه برنامه ای 
داریم تا یارانه به نیازمندان پرداخت 
شود افزود: این وزارتخانه در نظر 

دارد تأمین اجتماعی چند لایه را 
برای آحاد جامعه 

در نظر بگیــرد. در این زمینه 
پوشــش  تحت  خانوارهای  یارانه 
امداد  نهادهای حمایتــی کمیته 

و بهزیســتی، خانوارهــای دارای 
مستمری پایین و خانوارهایی که 
فرد شاغل در این خانواده ها وجود 
ندارد یا درآمد خانوار بسیار پایین 
است، افزایش پیدا می کند و تحت 
پوشش درمان رایگان قرار خواهند 

گرفت.
رســتمی با بیــان اینکه یکی 
کار  وزارت  سیاســت های  از 
نیازمند  خانوارهای  توانمندسازی 
مربوط  آیین نامه های  است گفت: 
به افزایش یارانه نقدی نیازمندان 
و سیاست های چند لایه حمایتی 
آماده شــده و در حــال حاضر در 
کمیســیون اجتماعــی دولت در 

مرحله بررسی قرار دارد.

وی با اشــاره به اینکه ماهانه 
حدود 3 هزار و 500 میلیارد تومان 
یارانه نقدی از سوی دولت پرداخت 
می شود گفت: این آیین نامه تهیه 
شده است اما تصمیم نهایی با دولت 
است. براساس این آیین نامه یارانه 
خانواده های نیازمند براساس نیاز 
و بعد خانوار افزایش خواهد یافت 
و این یک رقــم بین خانواده های 

مختلف متغیر است.
مدیر کل رفاه و تامین اجتماعی 
وزارت رفاه با اشاره به اینکه درماه 
گذشته هیچگونه حذفی نداشتیم 
از  یارانه  گفت: پیامک های حذف 
20 روز آینده ارسال و پس از آن 

حذف آغاز می شود.

مدیرکل تامین اجتماعی وزارت رفاه خبر داد

شروع دور جدید حذف یارانه پردرآمدها از 20 روز دیگر

مدیرکل دفتر مرکزی حراست 
سازمان بیمه سلامت ایران گفت: 
بسیاری از شــرکت های بیمه ای 
همزمان با شروع طرح پوشش بیمه 
همگانی در کشوربا سوءاستفاده از 
نام و عنوان سازمان بیمه سلامت 
ایران، بعضاً در قبال اخذ مبالغی 
تحت عنوان صــدور کارت بیمه 
سودجویی  به  اقدام  ســلامت، 

می کنند.
به گزارش سازمان بیمه سلامت 
هاشــمی نیا  ســیدمحمدرضا  ایران، 
با اشــاره به سودجویی بســیاری از 
شرکت های بیمه ای، همزمان با شروع 
طرح پوشــش بیمه همگانی در قبال 
اخذ مبالغی تحت عنوان صدور کارت 

بیمه ســلامت، اظهار داشت: بسیاری 
از این شرکت های بیمه ای با اشاره به 
مــواردی از قبیل: ارائه بیمه تکمیلی 
به بیمه شــدگان، ارائــه بیمه مکمل 
دندانپزشکی، ارائه دفترچه بیمه و یا 
کارت بیمه سلامت، داشتن قرارداد و 
پرداخت هزینه های درمان آزمایشگاه، 
ویزیــت پزشــکان و داروخانه هــا و 
هزینه های دارویی با احتســاب حق 
بیمه به بیمه شدگان اقدام به اخاذی 
از مردم نموده و باعث سوء استفاده از 
نام ســازمان، وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و خدشــه دار شدن آن در 

منظر افکار عمومی شوند.
وی افزود: در سال های اخیر و به 
ویژه در سال جاری مشاهده شده که 

افراد یا شــرکت هایی از طریق تماس 
تلفنی با شــهروندان، اعلام می کنند 
که از سازمان بیمه سلامت یا از بیمه 
ســلامت هستند و می توانند در قبال 
پرداخت مبالغی شــهروندان را بیمه 
نمایند و بدین ترتیب با اســتفاده از 
عنوان »بیمه سلامت« و سوءاستفاده 
از عدم آگاهی شهروندان، ضمن ارائه 
چند فهرســت مراکــز درمانی طرف 
قــرارداد و کارت و دفترچــه بیمه در 
منزل شهروندان، مبالغی را از ایشان 

اخذ می نمایند.
مدیرکل دفتر مرکزی حراســت 
این سازمان یادآور شد: سازمان بیمه 
ســلامت ایران به عنــوان بزرگترین 
ســازمان بیمه گر درمان پایه کشور، 

هرگــز بــرای بیمه نمودن افــراد، از 
تماس تلفنی استفاده ننموده و هرگونه 
فراخوان عمومی را از طریق اطلاعیه 
در رســانه های جمعی به اطلاع مردم 
تأکید  این مقام مسئول  می رســاند. 
کرد: ثبت نام از افراد فاقد بیمه درمان 
پایه تنها از طریق سامانه الکترونیک 
سازمان بیمه سلامت ایران به نشانی 
امکان پذیــر   www.bimehsalamat.ir
می شــود. هاشمی نیا اظهار داشت: به 
تازگی افرادی از ســوی یک شرکت 
خصوصی با شهروندان تماس حاصل 
کرده و خود را نماینده بیمه سلامت 
معرفی می کنند؛ آنان اظهار می دارند 
که در تلاش هســتند با اخذ 79 هزار 
تومــان هزینه در قالــب طرح تحول 

سلامت برای افزایش و ارتقاء سلامت 
دهان و دندان، خدمات بیمه ای ارائه 
کرده و به مدت یک ســال برای فرد 
و کلیه اعضای خانواده خدمات بیمه 

دندانپزشکی ارائه می دهند.
وی بیان کرد: ایــن افراد عده ای 
فرصت طلب و ســودجو بوده که تنها 
به دنبال اخاذی از ملت شریف ایران 
هســتند؛ چراکه هیچ فرد یا شرکتی 
نمی توانــد بیمه درمان پایه و یا دفاتر 
درمانی شــهروندان را باطل کند و یا 
رأســاً به قطع یارانه افراد و مواردی از 
این قبیــل اقدام نمایند: توجه به این 
نکته از آنجا ضــرورت می یابد که در 
تماس های تلفنی وقتی شــهروندان 
اعلام می کنند کــه بیمه درمان پایه 

دارند و نیــازی به خرید مجدد آن را 
ندارنــد، بعضاً تمــاس گیرنده تهدید 
می کند کــه در صورت عدم پرداخت 
مبالغ مورد نظرش، دفاتر بیمه درمان 
شــهروندان را ابطال می نماید که این 
ادعای تماس گیرنــده خلاف واقع و 

کذب می باشد.
هاشــمی نیا در پایان افزود: این 
سازمان برای ارائه بیمه پایه و مکمل 
بــه بیماران با هیچ شــرکتی قرارداد 
همــکاری ندارد و این ســازمان تنها 
متولی طرح بیمه ســلامت همگانی 
در کشور بوده و به منظور جلوگیری 
از سوءاستفاده افراد سودجو، فعالیت 
این گونه شرکت ها را غیرقانونی اعلام 

می کند.

مدیرکل حراست سازمان بیمه سلامت اعلام کرد

سودجویی شرکت های بیمه ای از نام بیمه سلامت

رئیس اتحادیه مشاوران املاک 
گفت: ریســک خرید مسکن در 
ایران بالاســت چرا که اطلاعات 
خریدو  متقاضیان  به  درســتی 

فروش داده نمی شود.
به گــزارش خبرگــزاری فارس، 
حسام عقبایی در گردهمایی مشاوران 


